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ҚҰРМЕТТІ ЖИЫНҒА ҚАТЫСУШЫЛАР!
Қазақстан Республикасы Конституциясының 

59-бабына сәйкес VIII шақырылымдағы 
Парламенттің бірінші сессиясын ашық деп 
жариялаймын.

ҚҰРМЕТТІ ПАРЛАМЕНТ ДЕПУТАТТАРЫ! 
ҚАДІРЛІ ҚАУЫМ!

Баршаңызды жаңадан сайланған Парламенттің 
алғашқы сессиясының ашылуымен құттықтаймын! 
Сайлауда жеңіске жетіп, депутат атанған 
азаматтардың қызметіне табыс тілеймін! Сіздер 
мемлекетімізді дамыту және ел мүддесін қорғау 
ісіне үлес қосасыздар деп сенемін.

Мен бір жыл бұрын, осы ғимаратта 
халыққа жолдауымды жарияладым. Еліміз 
үшін аса маңызды сәтте саяси жаңғыру 
бағдарламасын ұсындым. Бастамаларымыз 
жұрттың шынайы қолдауына ие болды. Оған 
былтырғы референдумда айқын көз жеткіздік. 
Біз тәуекелге бел буып, бірден іске кірістік. Бір 
жылдың ішінде ауқымды жұмыс атқарылды. 
Конституциялық реформа арқылы бүкіл жүйені 
өзгертетін қадамдар жасалды. Президент жеті 
жылға бір рет қана сайланатын болды. Сондай-
ақ Парламенттің құзыреті мен қызметі қайта 
қаралды. Депутаттардың рөлі едәуір күшейді. 
Конституциялық Сот құрылды. Бүкіл сот жүйесіне 
түбегейлі реформа жасау басталды. Адамның 
құқықтары мен бостандықтарын қорғауға қатысты 
жұмыс жаңаша сипат алды. Азаматтардың саяси 
өмірге емін-еркін араласуына жол ашылды. 
Реформаларымыз «Күшті Президент – ықпалды 

Парламент – есеп беретін Үкімет» қағидасына 
негізделді. Бұл қағида – мемлекетіміздің басты 
тірегі.

Референдумнан кейін Конституцияның 
жаңа талаптарына сай билік тармақтарын 
түгел жаңғыртуға кірістік. Халықтың да көптен 
күткені осы еді. Конституциялық өзгерістерге 
сәйкес Президент сайлауы, Сенат, Мәжіліс 
және мәслихаттар сайлауы өтті. Референдумды 
қосқанда бір жылға жуық уақыттың ішінде өте 
маңызды 5 саяси науқан өткізілді. Оның бәрі аса 
күрделі кезеңге тұспа-тұс келді. Қаншалықты 
күрделі болса да, біз еліміз үшін өте қажет жолды 
қысқа мерзім ішінде жүріп өттік. Қазақстанның 
жаңарып, жаңғыра бастағанына жұрттың көзі 
жетті.

Кешегі сайлауда партиялармен қатар көптеген 
азаматымыз бір мандатты округтен өзін-өзі 
ұсынды. Осылайша, халқымыз маңызды өзгеріске 
өз үлесін қосуға дайын екенін дәлелдеді. Елімізде 
жаңа азаматтық, саяси мәдениет қалыптасып 
жатыр. Мен сайлауға белсене қатысқан барша 
азаматқа алғыс айтамын. Бұл науқан, шын 
мәнінде, бұрынғыдан ерекше, өзгеше болды. 
Сайлау науқаны шынайы бәсеке жағдайында, 
ашық өтті. Үгіт-насихат кезеңін және дауыс 
беру барысын ақпарат құралдары жан-жақты 
көрсетті. Партияларға, үміткерлерге бірдей 
мүмкіндік берілді. Мұны отандық және шетелдік 
байқаушылар да айтып отыр. Қандай да бір саяси 
ұйымға артықшылық берілген жоқ. Президент 
ешбір партияның мүшесі емес. Облыс әкімдері 

МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫ ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВТЫҢ 
VIII САЙЛАНҒАН ПАРЛАМЕНТТІҢ БІРІНШІ 

СЕССИЯСЫНЫҢ АШЫЛУЫНДА СӨЙЛЕГЕН СӨЗІ

партия бөлімшелеріне жетекшілік етпейді. Жоғары 
лауазымды қызметкерлер партия тізімінде болған 
жоқ. Яғни, барлық партиялар сайлауға бірдей 
жағдайда қатысты. Сайлаушылар да, үміткерлер 
де айрықша белсенді болды. Саяси партиялар әр 
аймақта ел назарын өзіне аудару үшін тартысқа 
түсті. Бірнеше рет тікелей эфирде партиялар 
арасында қызу және тиімді пікірталас болды. Бұл – 
демократиялық қоғам үшін қалыпты үрдіс. Мұның 
бәрі Қазақстанда ашық азаматтық қоғамның 
нығайып келе жатқанын көрсетті. Сайлау науқаны 
кезінде көптеген орынды сын, байыпты ұсыныс 
айтылды. Біз айтылған салмақты ұсыныстарды 
міндетті түрде зерделейміз.

Бәсеке жоғары болғандықтан, сайлау 
нәтижесін алдын-ала болжау мүмкін емес болды. 
Оның қорытындысы еліміздің нағыз көппартиялы 
мемлекетке айналу жолында маңызды қадам 
жасағанын көрсетті. Мемлекет басшысы ретінде 
айтарым, Мәжіліске көзқарасы әртүрлі саяси 
ұстанымдағы күштер келді деп есептеймін. 
Алғаш рет ұзақ жыл бойы оппозицияда болған 
партия Парламентке өтті. Біз осының бәріне 
ауқымды саяси реформаның арқасында қол 
жеткіздік. Партияларды тіркеу мәселесін реттейтін 
заңнаманың өзгеруі де бұған септігін тигізді. Енді 
партиялар еліміздің болашағына зор ықпал ететін 
саяси үдерістің басы-қасында жүретін болады. 
Мәжіліске бір мандатты округтен де депутаттар 
сайланды. Яғни, Парламентке түрлі әлеуметтік 
топтан шыққан өкілдердің келуіне жол ашылды. 
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Сондай-ақ ұзақ жылдан бері алғаш рет өзін-өзі 
ұсынған үміткерлер депутат атанды. Бірқатар 
азамат партия атынан шыққан үміткерлерді 
тартысты бәсекеде жеңіп шықты. Осылайша, 
елімізде демократия дәстүрі жаңа деңгейге 
көтеріліп, нығая түсті. Саяси күштердің бәріне 
бірдей мүмкіндік берілетініне азаматтардың 
сенімі артты.

Еліміздің жастары әрдайым менің айрықша 
назарымда екені баршаға мәлім. Мен билікке 
ойы озық, білімді жастар келуі керек деп үнемі 
айтамын. Өскелең ұрпақты ел ісіне баулу – 
өте маңызды мәселе. Олар қоғамға жаңа 
құндылықтар әкелуге тиіс. Сайлау кезінде жас 
кандидаттар бірігіп, өз тобын құрғаны белгілі. 
Осы одақтың белсенді мүшелері Парламентке 
және мәслихаттарға өтті. Осылайша, өкілді билік 
тармағына саясаткерлердің жаңа буыны келіп 
жатыр. Жастар мұны елімізді дамытуға берілген 
бірегей мүмкіндік деп бағалауы қажет.

Сондай-ақ әйелдердің және ерекше 
қажеттілігі бар жандардың Мәжіліске өтуіне 
жағдай жасалды. Саяси науқан қоғамдағы әрбір 
азамат Парламентке мүше бола алатынын 
және «әлеуметтік лифт» жұмыс істейтінін 
айқын аңғартты. Әділетті қоғамның қалыптасуы 
дегеніміз – осы!

Бұл сайлау үміткерлерге қойылатын талап 
өзгергенін көрсетті. Қазір тұрғындармен тығыз 
қарым-қатынас орнату өте маңызды. Мұны дұрыс 
түсініп, елмен етене араласа білген үміткерлер 
халық сайлаған өкіл атанды. Сайлаушылар өзінің 
мұң-мұқтажын білетін және мүддесін қорғай 
алатын азаматтарға дауыс берді. Ақпараттық 
технология дамыған қазіргі заманда халық бәрін 
жіті бақылап отыр. Осы ретте депутаттардың ел 
алдындағы жауапкершілігі артқанын атап өткен 
жөн. Сондықтан осы ғимаратта отырған депутаттар 
5 жыл бойы саналы, парасатты түрде белсенді 
жұмыс істейді деп сенемін. Себебі ел мүддесі үшін 
қызмет ету қажет. Бұл – «Мемлекеттік биліктің 
бірден-бір бастауы – халық» деген қағиданың тағы 
бір көрінісі.

Осы науқанға өте көп адам қатысты. Бұл – 
қалыпты үрдіс. Олардың арасында мақсаты, 
ұстанымы әртүрлі жандар бар. Қазір елдің көзі 
ашық, көкірегі ояу, саяси сауаты жоғары. Кез-
келген сайлауда жеңіске жету үшін жылдар 
бойы қажырлы еңбек ету қажет. Халықтың және 
тарихтың алдындағы жауапкершілікті сезіну 
керек. Бір сөзбен айтсақ, ұзақ мерзімді, жүйелі 
стратегияның арқасында ғана жеңіске жетуге 
болады. Қажетті дауыс жинай алмаған үміткерлер 
үшін де бұл – үлкен тәжірибе және жаңа мүмкіндік. 
Баршаңызды Қазақстан мүддесі үшін жұмылып 
жұмыс істеуге шақырамын.

Небәрі бір жылда мұндай ауқымды жұмысты 
іске асыру – нағыз жасампаз жұрттың ғана қолынан 
келетін шаруа. Біз Отанымызды өркендету 
жолында зор бетбұрыс жасап, жаңа дәуірге қадам 
бастық. Бірақ өзгерістер мұнымен бітпейді. Бұл 
– ұзақ жолдың басы ғана. Реформалар жалғаса 
береді, саяси құрылымды жетілдіру қажет. Бұл – 
аса маңызды жұмыс.

Биыл алғаш рет 45 аудан және облыстық 
маңызы бар қала әкімдерін тікелей сайлау өтеді. 
Содан кейін еліміздегі барлық аудан әкімдерін 
сайлайтын боламыз. Осылайша, биліктің 
барлық институттары жаңарып, тың қарқынмен 
жұмыс істей бастайды. Біз саяси үдерісті 
демократияландырып, азаматтардың мемлекетті 
басқару ісіне қатысу мүмкіндігін кеңейте береміз. 
Бәріміз мына бір өте маңызды нәрсені түсінуіміз 
керек. Қазақстан – осы геосаяси аймақта түбегейлі 
реформа жүргізіп жатқан бірден-бір ел. Кейбір 
адамдар, солардың ішінде саясаткерлер де бар, 
осындай реформалар Қазақстанға қауіп төндіруі 
мүмкін деп айтады. Бірақ мен осы өзгерістердің 
барлығы, ең алдымен, ел болашағы үшін ауадай 
қажет деп ойлаймын.

С избранного пути ни в коем случае нельзя 
сворачивать. Напротив, следует твердой 
поступью идти по пути реформ, держа в фокусе 
внимания такие фундаментальные ценности, 

как верховенство закона, единство народа, 
социальная справедливость и внутриполитическая 
стабильность.

ҚҰРМЕТТІ ДЕПУТАТТАР!
Алдымызда айрықша маңызды міндеттер тұр. 

Біз жан-жақты жаңғырту жұмысын күшейтуіміз 
қажет. Сондай-ақ әлеуметтік-экономикалық 
даму барысына тың серпін беруіміз керек. Еліміз 
ұзақ уақыт бойы қолайлы сыртқы ахуалға арқа 
сүйеп келді. Неше түрлі тұжырымдамаларға, 
бағдарламаларға сенді. Атқарылған жұмыс туралы 
жалған есепке сенуге мәжбүр болды. Алайда аса 
маңызды, өзекті мәселелер назардан тыс қалды. 
Халықтың тұрмыс сапасы әлі күнге дейін жақсы 
емес. Құқықтық әділетсіздік белең алды. Бай мен 
кедейдің арасы алшақтай түсті. Алдағы бес жылда 
Үкімет және Парламент осы негізгі мәселелердің 
шешімін табуы қажет. Біз еліміздің белдеуін 
бекемдеп тартуымыз керек. Экономикада және 
әлеуметтік салада жылдар бойы жиналып қалған 
түйткілдер бар. Оның барлығын ретке келтіруіміз 
қажет. Сол үшін жұрттың бәріне бірдей жаға 
бермейтін, бірақ тиімді әрі қажетті шешімдер 
қабылдау керек болады.

Нам предстоит работать в формате четких 
приоритетов. Особо важные вопросы решать 
незамедлительно. Но какие-то вопросы придется 
отложить, по каким-то – только наметить контуры 
будущих решений. По-другому нельзя, иначе мы 
распылим свои усилия и растратим имеющиеся 
ресурсы.

Предстоящие пять лет станут определяющими 
для нашей страны.

Нам предстоит сформировать качественную 
законодательную базу для обеспечения 
динамичного прогресса страны.

Для этого потребуется изменить правила и 
принципы функционирования нашей экономики.

Первые шаги в этом направлении уже сделаны 
– проводится работа по демонополизации и 
возврату незаконно выведенных из страны 
капиталов.

И это не означает, что стране не нужен 
устойчивый, конкурентоспособный крупный 
бизнес. Безусловно нужен, и мы будем его 
поддерживать.

В нашей новой экономической парадигме он 
начнет работать по-новому и обязательно получит 
свое развитие.

В целом, создание открытой и самодостаточной 
рыночной экономики остается главным 
приоритетом.

При этом движущей силой экономики и 
рынка труда должно стать малое и среднее 
предпринимательство.

Об этом много говорилось, однако, значимых 
сдвигов в данном направлении так и не сделано.

Поэтому понадобится поменять акценты в 
нашей экономической политике.

Нужно запустить комплекс полноценных мер 
поддержки малого и среднего бизнеса, который 
должен в полной мере ощутить свою значимую 
роль в развитии страны.

Нам необходима новая волна 
предпринимателей, способных взять на себя 
ответственность за экономический прогресс 
Казахстана.

Ее ядром должны стать бизнесмены, которые 
без доступа к административным ресурсам, за 
счет предпринимательских талантов и трудолюбия 
смогли построить успешное дело. Такие люди есть 
в каждом регионе. Важно дать им возможность 
развивать свой бизнес внутри страны и реально 
помочь им.

Существующая экономическая модель в 
Казахстане основывается на привлечении 
инвестиций, в первую очередь, в сырьевые 
секторы. Поэтому средний бизнес, составляющий 
костяк национальной буржуазии, развивается 
бессистемно, только в отдельных регионах.

В целом, перед Правительством стоит задача 
привлечения в ключевые отрасли экономики 
значительных инвестиций, включая зарубежные. 
Они должны дать ощутимый толчок развитию 

среднего бизнеса. В этом вопросе волокиты быть 
не может.

Елді жайлаған індет және оның салдары 
кәсіпкерлерге оңай тимегені анық. Былтырдан 
бері саяси жүйені жаңғыртуға баса мән бердік. 
Енді экономикадағы нақты мәселелермен 
айналысатын кез келді. Бұл жұмысты мықтап 
қолға алу керек.

Біздің басты міндетіміздің бірі – жеке 
меншікті қорғау және нарықтың бәсекелі болуын 
қамтамасыз ету. Сол үшін сот және құқық қорғау 
жүйесіндегі реформаларды жалғастыру қажет. 
Мен еліміздің кәсіпкерлеріне үндеу жасағым 
келеді. Қазақстан – бәріміздің ортақ мекеніміз. 
Ендеше, қастерлі Отанымызды бірге өркендетейік, 
болашағымызды бірге құрайық. Мен Президент 
ретінде сіздерге мемлекет тарапынан қолдау 
көрсетілетініне кепілдік беремін.

Біз шағын және орта бизнестің бәсекеге 
қабілетін арттыру мәселесіне баса мән береміз. 
Осы орайда шағын және орта бизнеске қолдау 
көрсетудің бірыңғай кешенді бағдарламасын 
әзірлеу қажет. Ең бастысы, мемлекеттік қолдауға 
ие болатын жобаларды іріктеу ашық өтуге тиіс. 
Жобаның нақты әлеуметтік-экономикалық 
тиімділігін ескеру қажет. Осы орайда Үкіметке 
депутаттармен бірлесіп, орта бизнесті дамытудың 
тың тәсілдерін әзірлеуді тапсырамын. Өйткені орта 
бизнес ел экономикасын дамыту ісінде басты рөл 
атқарады. Бұл мәселе менің жеке бақылауымда 
болады. «Атамекен» ұлттық палатасы шағын және 
орта бизнеске қолдау көрсетіп, сыртқы нарықта 
ұлттық бизнестің мүддесін қорғауы керек. Сондай-
ақ Үкіметпен ынтымақтастықты барынша нығайту 
қажет.

Нам следует заняться реальной 
индустриализацией, локализацией производства, 
модернизацией инфраструктуры. Проекты, 
финансируемые из бюджета, должны претворяться 
в жизнь в первую очередь отечественными 
предпринимателями.

Жалпы, алдағы бесжылдық шағын және орта 
бизнесті қолдауға арналуы керек. Ұлттық жобалар 
уақтылы және сапалы жүзеге асырылуға тиіс. 
Бюджеттің әрбір тиыны тиімді жұмсалуы керек. 
Осының бәріне парламенттік бақылау жасау 
айрықша маңызды. Өздеріңізге дауыс берген 
азаматтар үлкен үміт күтіп, сенім артып отыр.

Депутаттар билік пен қоғамның әріптестігін 
нығайтуға үлес қосуы қажет. Бұл жұмыс «Халық 
үніне құлақ асатын мемлекет» тұжырымдамасын 
орнықтыруға септігін тигізеді. Әсіресе, сайлауда 
жеңіске жеткен Amanat партиясы осы жұмысқа 
белсене атсалысады деп сенемін. Партияның 
тәжірибесі мол, қоғам тарапынан жан-жақты 
қолдау бар. Сондықтан Amanat партиясы 
алдағы өзгерістердің бел ортасында болады деп 
үміттенемін.

В целом, перед всеми депутатами 
стоит одна задача – каждый день быть на 
«передовой», принимать решения и нести за них 
ответственность перед народом. Необходимо 
выстроить действенные механизмы обратной 
связи с гражданами, чтобы эффективно отстаивать 
их интересы, содействовать решению актуальных 
проблем страны.

Еліміздің негізгі басымдықтарын баршаңыз 
жақсы білесіздер. Бұл – тұрғындардың әл-ауқатын 
арттыру және ұлттың жаңа сапасын қалыптастыру. 
Сол арқылы тамыры тереңде жатқан мемлекеттілік 
дәстүрімізді нығайта түсу. Осы орайда мен 
Парламенттің алдағы жұмысы туралы ойымды 
ортаға салғым келеді.

БІРІНШІ. Іскерлік белсенділікті ынталандыру 
қажет. Ол үшін, ең алдымен, әділ, тұрақты әрі 
ашық салық жүйесін қалыптастыру керек. Новая 
модель налоговой политики должна обеспечить 
оптимальное распределение национального 
богатства, высокий уровень экономической 
активности и точечную поддержку приоритетных 
отраслей экономики. Салық кодексі және тұтас 
салық саясаты түсінікті, тұрақты болуы қажет.
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МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫ ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВТЫҢ 
VIII САЙЛАНҒАН ПАРЛАМЕНТТІҢ БІРІНШІ 

СЕССИЯСЫНЫҢ АШЫЛУЫНДА СӨЙЛЕГЕН СӨЗІ
Весь процесс взаимодействия фискальных 

органов с бизнесом требуется, наконец, полностью 
оцифровать. Это позволит в значительной степени 
облегчить жизнь предпринимателей, а также 
на системной основе увеличивать поступления 
в бюджет. В Парламенте можно было бы 
обсудить возможность дифференциации ставки 
по корпоративному подоходному налогу (КПН) 
и налогу на добавленную стоимость (НДС), 
которые формируют львиную долю госбюджета. 
Ірі кәсіпорындар және шикізат экспортымен 
айналысатын компаниялар қазынаға көбірек 
төлем түсірсе, әділдік болар еді. Бұл әлемде бар 
озық тәжірибе.

Қазір елдегі жағдай түбегейлі өзгерді. Әділетті 
Қазақстан дегеніміз – жалаң ұран емес, бұл – анық 
ақиқат. Алда атқаратын жұмыс көп. Біз бұған бір ел 
болып түгел атсалысуымыз керек.

С начала прошлого года ведется работа по 
демонополизации экономики. Это непростой 
процесс, требующий воли и профессионализма со 
стороны Правительства. Однако эту работу надо 
продолжать.

Предстоит внедрить понятные и действенные 
инструменты, обеспечивающие контроль при 
трансфертном ценообразовании, международном 
налогообложении, выделении субсидий и 
государственных ресурсов.

Одним из первых указов, который я подписал 
после переизбрания Президентом, стал Указ 
о мерах по возврату государству незаконно 
выведенных активов.

Правительство и Генеральная прокуратура уже 
подготовили отдельный законопроект.

Прошу Парламент в ближайшее время принять 
соответствующий закон. Эти средства должны 
быть направлены исключительно на развитие 
страны. Это касается в том числе и бюджетных 
расходов. Однако планирование и исполнение 
бюджета оставляет желать лучшего.

Растут расходы на обслуживание госдолга, 
не снижаются трансферты из Национального 
фонда, сохраняются проблемы с эффективностью 
освоения бюджетов всех уровней. Поэтому 
нам нужна продуманная и сбалансированная 
бюджетная политика. Проект нового Бюджетного 
кодекса, который будет внесен в Парламент в 
текущем году, должен быть направлен на решение 
данных вопросов.

Тағы бір маңызды мәселе. Үкімет және 
Парламент туризмді дамыту мәселесіне баса 
назар аударуға тиіс. Еліміздегі туризмнің әлеуеті 
зор, көрікті жерлеріміз өте көп. Бірақ сол жерлерге 
барып, демалуға әлі де жұрттың қолы жете 
бермейді. Бұл салаға тың серпін беру үшін, ең 
алдымен, инфрақұрылым мәселесін кешенді 
түрде шешіп, қызмет сапасын түбегейлі жақсарту 
қажет. Кәсіпкерлер туризмнің болашағы зор екенін 
көруі керек. Сол үшін қажетті жағдайды жасаған 
жөн. Осы салаға салынған жеке инвестицияның 
көлемі, іштен және сырттан келген туристердің 
саны неғұрлым көп болса, жұмыстың нәтижесі де 
соғұрлым тиімді болмақ.

Жалпы орта және шағын кәсіпкерлікті 
қолдау саясаты мемлекетіміздің ұзақ мерзімге 
арналған тұрақты стратегиясына айналуы керек. 
«Ақ жол» партиясы шағын және орта бизнесті 
дамыту, экономиканы монополиядан арылту 
туралы үнемі айтып жүр. Партияның Мәжілістегі 
депутаттары осы жұмысқа өз үлесін қосады деп 
сенемін. Сондай-ақ кәсіпкерлердің бастамасымен 
құрылған Respublica партиясы Парламентке өтті. 
Бұл ұйым бизнестің дамуына қолайлы жағдай 
қалыптастыруға атсалысады деп ойлаймын.

Тағы бір өзекті мәселеге назар аударғым келеді. 
Заңдар мен түрлі ережелерді әзірлеген кезде 
қаржы-өнеркәсіп топтары, ірі бизнес өкілдері 
шешім қабылдауға зор ықпал етеді. Ашығын айтсақ, 
бұл барлық елге, тіпті, дамыған мемлекеттерге тән 
жағдай. Бірақ осы үдерісті қоғамнан жасырмай, 
заңмен реттеу керек, әйтпесе, жемқорлық белең 
алады. Өркениетті елдерде саясат жабық есік 
жағдайында астыртын жасалмайды. Сондықтан 

лоббистік қызметті заңмен реттеудің және оған 
бақылау жасаудың халықаралық тәжірибесін 
зерттеу керек.

ЕКІНШІ. Еліміздің өндірістік әлеуетін барынша 
арттыру маңызды. Қазақстан экономикасы әлі 
күнге дейін пайдалы қазбаларға тәуелді болып 
отыр. Яғни, ел экономикасының құрылымы – 
қарапайым. Шын мәнінде, бізге қарқынды даму 
үшін күрделі, әртарапты экономикалық құрылым 
қажет. Әрине, шикізат нарығындағы әлемдік 
бәсекеде біздің өз артықшылығымыз бар. Қазіргі 
және стратегиялық міндеттерді орындау үшін оны 
тиімді пайдалану қажет. Сондықтан осы саланы 
одан әрі дамыта беру керек.

Однако, за последние десятилетия 
в сфере недропользования накопились 
системные проблемы. Полноценную 
реализацию возможностей горнодобывающей 
промышленности сдерживают недостаточные 
объемы геологоразведочных работ. Темпы 
восполнения минерально-сырьевой базы также 
замедляются. И это происходит на фоне истощения 
осваиваемых недр.

Қазба байлықты тиімді және үнемді пайдалану 
қажет. Ол үшін заңнаманы жақсартып, рәсімдерді 
жеңілдету керек. Геологиялық барлау және 
кеніштерді игеру ісіне инвестиция тарту айрықша 
маңызды. Үкімет пен Парламент осы салаға 
қатысты нақты шаралар әзірлеуге тиіс.

Былтыр тауар газының тапшылығына тап 
болдық. Бұл жағдай бүкіл еліміздің энергетикалық 
қауіпсіздігіне қатер төндіре жаздады. Мұндай 
келеңсіздікке жол бермеу үшін нарықты газбен 
қамтамасыз ету керек. Қазақстанда газдың бағасы 
көрші мемлекеттерге қарағанда әлдеқайда арзан. 
Шетелдегі сияқты әртүрлі тарифтерді бізге де 
енгізу мүмкіндігін қарастырған жөн. Жалпы, төмен 
тарифтер мен төмен бағалар экономикамызға 
теріс ықпал етеді. Бөлінген барлық субсидиялар 
көрші елдерге босқа кетеді. Қаншалықты қиын 
болса да, бұл мәселені біртіндеп шешу қажет. 
Басқа жол жоқ.

Для тех, кто сейчас днем и ночью отапливает 
огромные особняки по низкому тарифу, в новой 
системе цена кубометра должна стать выше. В 
этом и проявляется социальная справедливость.

Важно повышать эффективность использования 
имеющегося сырья, надо учиться жить в 
условиях жесткой экономии как в быту, так и 
на уровне государства. Это мировая практика, 
которая усилилась в современной сложной 
геополитической ситуации. Бесконтрольное и 
нерачительное использование дешевого газа 
как в производстве, так и в быту, должно уйти 
в прошлое. Правительству следует разработать 
План энергоэффективности и рационального 
потребления товарного газа.

Бәсекеге қабілетті экономика дегеніміз – 
әртараптандырылған экономика. Пандемия және 
қазіргі геосаяси дағдарыс шикізат нарығының 
тұрақсыз екенін айқын көрсетті. Қазба байлыққа 
ғана арқа сүйеп, қамсыз отыратын заман келмеске 
кетті. Жер қойнауынан шыққан қазынаның 
қосымша құнын барынша арттыру керек. Оны 
сапалы және сұранысқа ие тауарға айналдыру 
өте маңызды. Бұған дейінгі индустрияландыру 
жұмысының барысында шикізаттық емес сала 
ойдағыдай дамыған жоқ. Азық-түлік пен күнделікті 
тұтынатын тауардың өзін әлі күнге дейін сырттан 
сатып алып отырмыз. Инфляцияның өсуіне басты 
себептің бірі – осы.Еліміздің экономикасы сыртқы 
саудаға және инвестицияға әрдайым ашық. 
Қазақстан – Дүниежүзілік сауда ұйымының мүшесі. 
Сондықтан сыртқы саудамызды еркін түрде 
дамытуымыз керек. Бірақ кемінде өз әлеуетіміз 
жететін нәрселермен өзімізді қамтамасыз етуіміз 
қажет. Мысалы, шикізат та, мамандар да, кейбір 
технология да өз елімізде бар.

Елдің ішкі сұранысын өтеуге қатысты бір негізгі 
ұстаным болуға тиіс. Ең алдымен, ішкі нарыққа 
бағытталған өңдеу өнеркәсібін дамытуымыз 
қажет. Өңдеу өнеркәсібін инновация мен жоғары 
технология ғана жедел дамытады. Бұл – айдан анық 

нәрсе. Сол себепті Қазақстан экономикасы ғылыми 
жетістіктерді негізге алуы керек. Зерттеу жүргізіп, 
патент алу жеткіліксіз. Ғылыми жаңалықтарды 
өндірісте пайдалану қажет. Ғылымды жан-жақты 
дамыту үшін жаңа заң қабылдау керек. Депутаттар 
осы заң жобасына мен береді деп ойлаймын.

ҮШІНШІ. Инфрақұрылымды дамытуға қатысты 
ұстанымдарды қайта қарау қажет. Биылғы қыстың 
қалай өткенін баршаңыз білесіздер. Қыстың 
көзі қырауда бірқатар аймақта қалалар мен елді 
мекендер жылусыз қалды. Әбден тозған энергетика 
инфрақұрылымы әрең жұмыс істеп тұр. Менің 
тапсырмаммен электр энергетикасы нарығын 
дамытудың жаңа үлгісі дайындалып жатыр. Сол 
арқылы осы салаға қосымша инвестиция тарту 
көзделіп отыр. Сондай-ақ бұл құжат осы саланың 
барынша ашық болуын қамтамасыз етпек.

В Мажилисе находятся три законопроекта, 
касающиеся электроэнергетики. Прошу 
депутатский корпус оперативно рассмотреть их 
и принять соответствующие законодательные 
изменения.

Из-за высокого износа коммунальных 
сетей серьезные аварии регулярно происходят 
практически во всех регионах. Во многих 
городах остро ощущается недостаток базовой 
инфраструктуры: дорог, линий электропередач, 
газопроводов и так далее.

Біз еліміздің инфрақұрылымдық қуатын 
қалыптастыруымыз қажет. Сондықтан мен Ұлттық 
инфрақұрылым жоспарын қабылдауды ұсынамын. 
Құжатта осы саладағы басты мәселелер ашық 
көрсетілуге тиіс. Сонымен бірге 2029 жылға дейін 
іске асырылатын негізгі жобалар қамтылуы қажет.

Халықтың басым көпшілігі үшін тұрғын үй 
– ең өзекті мәселе. Маған азаматтардан күн 
сайын жүздеген өтініш келеді. Оның ішінде 
қолжетімді баспанамен қамтамасыз етуді сұраған 
хаттар өте көп. Бұл түйткіл мемлекет тарапынан 
мүмкіндігінше шешіліп жатыр. Тағы да қайталап 
айтамын, мемлекет шын мұқтаж адамдарға ғана 
жәрдем береді. Тұрғын үй саясаты нарықтағы 
ахуалға тығыз байланысты. Сондықтан біз осы 
саладағы саясатымызды қайта қарап, оның 
мейлінше әділ әрі икемді болуын қамтамасыз 
етуіміз керек.

Важную роль призван сыграть 
Градостроительный кодекс, который 
систематизирует и кардинально улучшит 
политику в отрасли. Правительство должно 
выработать новые подходы к решению вопроса 
об удешевлении жилья для наших граждан, 
желающих поселиться в приграничных районах.

Также требуется обратить внимание на 
модернизацию и создание инженерной, 
социальной инфраструктуры. На мой взгляд, это 
важная стратегическая задача.

У нас 65 приграничных районов, и, к сожалению, 
социально-экономическое положение многих 
из них находится на низком уровне. Иногда 
это связано с экономическими факторами, а 
порой – с неэффективным административно-
территориальным делением. Учитывая 
стратегическую важность данных районов, в 
рамках разрабатываемой по моему поручению 
Концепции развития сельских территорий следует 
предусмотреть конкретные меры по развитию 
приграничных территорий. Главная цель – снизить 
отток населения, создать комфортные условия 
для жизни людей, придать новый импульс 
экономическому развитию приграничных 
районов.

ТӨРТІНШІ. Азық-түлік қауіпсіздігін қамтамасыз 
етуге баса мән беру қажет. Ашығын айтсақ, 
агроөнеркәсіп кешені бұл міндетті толық орындап 
отырған жоқ. Осы саладағы саясат бірізді емес. 
Мемлекет тарапынан бөлініп жатқан қаражат 
тиімді жұмсалмайды. Өнім өндіруші мен 
тұтынушының арасында делдал көп.
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МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫ ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВТЫҢ 
VIII САЙЛАНҒАН ПАРЛАМЕНТТІҢ БІРІНШІ 

СЕССИЯСЫНЫҢ АШЫЛУЫНДА СӨЙЛЕГЕН СӨЗІ
В частности, отмечаются завышенные 

требования к залоговому обеспечению. Медленно 
развиваются альтернативные инструменты 
фондирования агробизнеса. Это негативно 
повлияло на динамику продовольственной 
инфляции.

Ауыл шаруашылығын қарқынды дамытуға 
қажетті жағдай жасау – мемлекеттің міндеті. 
Сонымен қатар ауыл-аймақтарды кешенді түрде 
өркендету аса маңызды. Елімізде бірнеше жылдан 
бері «Ауыл – ел бесігі» жобасы жүзеге асырылып 
жатыр. Соның аясында 1 мыңнан астам ауылдағы 
үш мың жеті жүз нысан жаңғыртылды. Оның бәрі 
– әлеуметтік және инженерлік инфрақұрылым 
нысандары. Бұл жұмыс болашақта да жалғасады. 
Биыл тағы 1,5 мыңнан астам жобаға бюджеттен 
143 миллиард теңге бөлінеді.

Мен сайлау алдында ауылдағы кәсіпкерлікті 
дамыту қажеттігі туралы анық айттым. Бұл – 
маңызды міндеттің бірі. Оны ауыл шаруашылығы 
кооперациясы арқылы жүзеге асыру керек. Сол 
үшін «Ауыл аманаты» жобасы қолға алынады.

Ауыл тұрғындарына 5-7 жылға жылдық өсімі 
2,5 пайыз болатын шағын несие беріледі. Ауыл 
шаруашылығы кооперативтері халыққа қызмет 
көрсету және өнім өткізу үшін құрылады. Оларға 
құрал-жабдық және техника сатып алу үшін 
субсидия беріледі. Осы мақсатқа 1 триллионға 
жуық теңге бөлінеді.

«Ауыл – ел бесігі», «Ауыл аманаты» жобалары 
ауылды дамытуға арналған жаңа тұжырымдамаға 
арқау болуға тиіс. Топырақтың құнарын сақтап, оны 
жақсарту үшін жүйелі шаралар қабылдау қажет. 
Ауыл шаруашылығы жерлерін тиімді пайдалану 
үшін бақылауды күшейту маңызды. Өнім көлемін 
арттыруға және оны әртараптандыруға баса мән 
берген жөн. Ауыл шаруашылығы саласындағы 
реформаларға сапалы заңдар қажет. Бұл жұмысқа 
Мәжілістен орын алған «Ауыл» партиясы өз үлесін 
қосады деп сенемін.

Тағы бір мәселе – су қауіпсіздігін қамтамасыз 
ету. Бұл – стратегиялық маңызы бар міндет. 
Алдағы уақытта су мәселесі ушығып кетуі мүмкін. 
Сол себепті бізге оның алдын алу қажет. Қазір 
Үкімет Су кодексінің жаңа жобасын әзірлеп жатыр. 
Су ресурстарын тиімді басқаруға және оларды 
қорғауға баса назар аудару керек. Осы жұмыста 
ғылыми ұстанымды, инновацияны, халықаралық 
озық тәжірибені басшылыққа алған абзал.

Біздің елде судың 65 пайызы ауыл шаруашылығы 
саласына жұмсалады. Соның 60 пайызға жуығы 
құмға сіңіп кетеді. Мұндай ысырапшылдыққа жол 
беруге болмайды. Жаңа тариф саясатына көшу 
қажет. Оны дереу қолға алмасақ, ахуал одан әрі 
күрделене түсетіні анық.

Принципиальное значение имеет цифровизация 
объектов водоснабжения и всей водной 
отрасли. Предстоит масштабная реконструкция 
оросительных каналов, переход на автономное 
управление гидротехническими сооружениями, 
автоматизация учета воды, внедрение квот на 
использование водных ресурсов. Все эти вопросы 
требуют качественного нормативно-правового и 
законодательного обеспечения.

БЕСІНШІ. Адам капиталының сапасын барынша 
арттыру керек. Бұл мәселе менің айрықша 
назарымда екенін білесіздер. Себебі Қазақстанның 
басты байлығы – адам. Қарым-қабілеті зор, білімді 
азаматтар елімізді алға бастайды. Сол үшін білім 
беру жүйесін жан-жақты дамыту қажет. Соңғы 
жылдары мемлекет бұл салаға инвестицияны 
едәуір көбейтті. Балабақша тапшылығы біртіндеп 
азайып келеді. Барлық облыста мектеп салу, 
оны жөндеу жұмыстары қарқынды жүргізіліп 
жатыр. Оқу орындарын материалдық-техникалық 
жабдықтау ісі жанданды. Бірақ, мұның өзі 
жеткіліксіз. Білім сапасын, әсіресе, орта білімнің 
деңгейін арттыру үшін батыл шешім қабылдау 
қажет.

Білім беру саласында ұстаз – ең басты тұлға. 
Оның қоғамдағы абырой-беделін арттыра беруіміз 
керек. Алайда мұғалімдердің, директорлардың 
және педагогикалық оқу орындары түлектерінің 

көпшілігі Ұлттық біліктілік емтиханынан өте 
алмады. Маған кейбір тәжірибелі ұстаздар тиісті 
министрлік дайындаған тапсырмалар тым күрделі 
деп шағымданды. Бәлкім, оны жеңілдету, жетілдіру 
керек шығар. Бұл салада қатып қалған қатаң ереже 
болмауы керек. Бірақ негізі, ұстаздарға қойылатын 
талап жоғары болуға тиіс.

Мұғалім тапшылығын желеу етіп, мектепке кез-
келген адамды жұмысқа ала беруге болмайды. 
Мұндай әрекет ұстаздардың біліктілік деңгейін 
күрт төмендетеді. Сол себепті мұғалім даярлау ісін 
жетілдіру үшін нақты шаралар қабылдау қажет. 
Бұл – өскелең ұрпақтың болашағына байланысты 
өте маңызды міндет.

Білім беру жүйесіндегі менеджментті 
жақсартуға баса мән берілуге тиіс. Осы салаға 
нағыз кәсіби мамандарды тарту қажет. Бізде 
Президенттік жастар кадр резерві бар. Дәл сол 
сияқты білім саласына өзгеріс әкелетін 1 мың 
маман арнайы дайындықтан өтетін болады. 
Осыған орай тиісті бағдарлама қабылданады. 
Кадр мәселесі жоғары білім беру жүйесі үшін де 
өте өзекті.

Адам капиталын дамытуға қатысты тағы бір 
мәселе – Денсаулық сақтау жүйесінің тиімді болуы. 
Еліміздегі медицина инфрақұрылымын жақсарту 
қажет. Оның жай-күйіне қатысты түйткілдер аз 
емес. Мемлекет соның бәрін біртіндеп шешіп 
жатыр. «Ауылда денсаулық сақтауды жаңғырту» 
ұлттық жобасы аясында ауыл-аймақта 600-ден 
астам нысан салу жоспарланған. Жұмыстың 
бәрі уақтылы әрі сапалы жасалуы керек. Бұл – 
өте маңызды. Барлық жауапкершілік әкімдерге 
жүктеледі.

Сондай-ақ медицина қызметкерлерінің 
құқығын қорғауға көп көңіл бөлу қажет. Олардың 
әлеуметтік жағдайы да назардан тыс қалмауға 
тиіс. Осыған қатысты арнайы заң жобасы 
Парламентте бір жылға жуық талқыланды. Бұл 
құжатта, негізінен, дәрігерлердің жауапкершілігін 
сақтандыру ғана көзделген.

При этом конкретные меры по повышению 
престижа медицинской профессии, предложенные 
специалистами и депутатами, в основном, сведены 
на нет. Важно, чтобы медицинские работники 
имели гарантированную законом защиту своих 
прав. Парламентариям следует уделить должное 
внимание решению данного вопроса.

Қазір саламатты өмір салтын насихаттап, 
бұқаралық спортты дамыту айрықша маңызды. 
Әсіресе, балалардың спортпен айналысуына 
жағдай жасау қажет. Мұның бәрі халықтың 
денсаулығын жақсартуға мүмкіндік береді. 
Мен бұл мәселе жөнінде Жолдауымда айттым. 
Мемлекет спорт инфрақұрылымын жетілдіруге 
көп көңіл бөледі. Елімізде 43 мыңнан астам 
спорт ғимараты бар. Олардың жартысынан көбі 
ауылдық жерде орналасқан. Бірақ қарапайым 
және қолжетімді нысандар әлі де аз.

Спорт ғимараттарының басым бөлігі 
мемлекет меншігінде. Оларды күтіп ұстауға 
бюджеттен қомақты қаржы бөлінеді. Спорт 
саласын өркендетуге жергілікті өзін-өзі басқару 
органдарының, меценаттардың және жарнама 
берушілердің әлеуетін пайдалану қажет. Сондай-
ақ мемлекеттік-жекеменшік әріптестік тәсілін 
кеңінен қолдану керек. Бұқаралық спортты 
дамытуға тұрғындардың ынта білдіріп, белсенді 
атсалысуы маңызды. Мемлекет бұған барлық 
жағдайды жасауға тиіс.

Предприниматели и другие граждане, которые 
вкладывают свои средства в развитие массового 
спорта, помогают популяризировать здоровый 
образ жизни, будут удостаиваться самых высоких 
государственных наград. Жалпы, бұл саладағы 
жұмыста көзбояушылық пен әміршілдік-
әкімшілдік тәсілден бас тарту қажет. Үкімет пен 
әкімдіктер тиісті бағдарлама әзірлеп, шешім 
қабылдаған кезде осының бәрін ескеруге тиіс.

Тағы бір маңызды мәселе бар. Мәдениет 
саласындағы саясатты жан-жақты ойластырып 
жүргізу керек. Қазір бұл саланы өркендету үшін 
жаңа тұжырымдама жасалып жатыр. Бұл құжат 

еліміздің мәдени мұрасын сақтау, насихаттау және 
ұлттық бірегейлікті нығайту ісінде шешуші рөл 
атқарады деп сенемін.

Шығармашыл зиялы қауым көпшіліктің 
көңілінен шығатын, мемлекеттің мүддесіне сай 
келетін туындылар ұсынады деп үміттенемін. 
Осы ретте креативті индустрияға жүйелі қолдау 
көрсету өте маңызды. Адам капиталын тұрақты 
дамыту жылдам өзгеріп жатқан қазіргі әлемде 
табысты ел болудың басты кепілі болады 
деп санаймын. Біз ұлттың жаңа сапасын 
қалыптастыру арқылы әділетті мемлекеттің 
және үйлесімді қоғамның негізін қалаймыз. 
Мен «Қазақстанның халық әртісі» атағын қайта 
қалпына келтіру туралы шешім қабылдадым. 
Биыл қазан айында – Республика күнінде осы 
атаққа лайықты мәдениет қайраткерлерінің 
алғашқы тобы марапатталады.

АЛТЫНШЫ. Әлеуметтік тұрғыдан осал 
топтағы азаматтарды қолдау – басты міндеттің 
бірі. Қиындыққа тап болған жандар еш көмексіз 
қалмауы керек. Мемлекеттің әділдігі мен 
қоғамның жанашырлығы осындайда көрінеді. 
Әсіресе, ана мен баланы қорғауға айрықша көңіл 
бөлінуге тиіс. Менің тапсырмаммен биыл бала 
күтіміне жәрдемақы беру мерзімі 1 жылдан 1,5 
жылға ұзартылды. Тұрмысы төмен отбасындағы 
1 жастан 6 жасқа дейінгі балаларға берілетін 
әлеуметтік көмек қайта қаралды. Енді 100 мыңнан 
астам бала бұл көмекті ақшалай алатын болады. 
Көпбалалы отбасыларға да айтарлықтай қолдау 
көрсетіліп жатыр. Жарты миллионнан астам 
отбасына арнайы жәрдемақы төленеді.

Мен былтыр «Ұлттық қор – балаларға» 
бастамасын көтердім. Қазір осы бастаманы жүзеге 
асыруға дайындық жүргізіліп жатыр. Мемлекет 
мұқтаж жандарға атаулы әлеуметтік көмек 
көрсетуді жалғастыра береді. Осы орайда ерекше 
қажеттілігі бар азаматтарға арнайы тоқталғым 
келеді. Елімізде осы санатқа кіретін 700 мыңнан 
астам адам бар. Азық-түлік пен дәрі-дәрмек 
бағасының қымбаттауы оларға оңай тиіп отырған 
жоқ. Біз ерекше қажеттілігі бар адамдарды 
және олардың күтушілерін қолдау шараларын 
күшейтуіміз қажет.

Сондай-ақ асыраушысынан айырылған 
азаматтар назардан тыс қалмауы керек. Осы 
орайда Үкіметке аталған санаттағы адамдардың 
жәрдемақысын орта есеппен 14,5 пайызға 
көбейтуді тапсырамын. Мұны биылғы 1 
қыркүйектен бастап қолға алу қажет. Қазақстан 
біздің аймақтағы осындай әлеуметтік жәрдем 
беретін жалғыз мемлекет деуге толық негіз бар. 
Жалпы, әлеуметтік қолдау алдын ала және шын 
мәнінде мұқтаж жандарға көрсетілуге тиіс.

Дегенмен кез-келген көмек масылдыққа 
себеп болмауы керек. Әсіресе, еңбекке жарамды 
жас азаматтар жәрдемақыға қол жаймауға тиіс. 
Денсаулығы мықты, күш-қуаты бар азаматтар үшін 
бұл – ұят нәрсе. Ал зиянды еңбек жағдайында 
жұмыс істейтін адамдарға айрықша көңіл бөлу 
керек. Осындай жұмысшыларға арнайы төлем 
төлеу мәселесін ойластырған жөн. Бұл ретте 
еліміздегі және халықаралық тәжірибені мұқият 
зерделеу маңызды. Мемлекеттік көмек әлеуметтік 
қатердің салдарын жоюға емес, оның алдын-алу 
үшін берілуі қажет. Парламент пен Үкімет осы 
бағытта бірлесе жұмыс істеуі керек. Қазақстан 
халық партиясы мен Жалпыұлттық социал-
демократиялық партиясының депутаттары 
әлеуметтік мәселелерді шешуге белсене 
атсалысады деп сенемін.

СЕДЬМОЕ. Следует продолжить укрепление 
системы защиты прав человека. Соблюдение 
принципа верховенства права во всех 
сферах жизни должно стать фундаментом 
поступательного прогресса нашей страны. Важно, 
чтобы каждый гражданин был уверен в защите 
своих прав, не сомневался в справедливости 
судов. Ключевую роль здесь играет формирование 
высокопрофессионального и неподкупного 
судейского корпуса.
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МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫ ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВТЫҢ 
VIII САЙЛАНҒАН ПАРЛАМЕНТТІҢ БІРІНШІ 

СЕССИЯСЫНЫҢ АШЫЛУЫНДА СӨЙЛЕГЕН СӨЗІ

С другой стороны, нужно, чтобы у всех граждан 
был равный доступ к качественным юридическим 
услугам для защиты своих прав в суде. С этой 
целью государство гарантирует юридическую 
помощь пострадавшим из социально уязвимых 
категорий.

Сондай-ақ адвокаттардың рөлін арттыра түсу 
қажет. Оларға сотқа дейінгі тергеудің басынан 
бастап қылмыстық істің материалдары еш 
кедергісіз берілуге тиіс. Жұрт заңдардың кейбір 
ережелеріне наразылық білдіріп, шағым айтуда. 
Конституциялық Соттың шешімдері кейбір 
шағымдардың орынды екенін көрсетіп отыр. 
Яғни, заңнаманың жекелеген нормалары Ата 
заңға қайшы екені анықталды. Бұл келеңсіздіктер 
құқық қолдану ісінде қиындықтар туғызады. 
Конституцияға қайшы мұндай нормалар жарамсыз 
деп танылады. Осындай ережелерге сүйеніп 
қабылданған соттың және басқа мемлекеттік 
органдардың шешімдері қайта қаралуға тиіс. 
Заңдарымыз Конституцияға толық сай болуы 
керек. Парламент осы маңызды мәселеге 
байланысты табандылық танытып, басты 
рөл атқаруы қажет. Бұл жұмыс азаматтардың 
конституциялық құқықтарын қорғау жүйесін 
күшейте түсуге мүмкіндік береді.

Құқық қорғау саласындағы тағы бір күрделі 
мәселе – адам саудасы. Бұған тосқауыл қою үшін 
арнайы заң қабылдау қажет. Такой закон обеспечит 
защиту и социальную поддержку гражданам, 
ставшими жертвами торговли людьми. Это крайне 
актуально в условиях нарастающих глобальных и 
региональных процессов вынужденной миграции.

Необходимо, чтобы закон вобрал в себя 
лучший мировой опыт, но, конечно же, с учетом 
наших национальных интересов. Поэтому к его 
разработке, наряду с отечественными экспертами 
и юристами, следует привлечь представителей 
международных организаций.

СЕГІЗІНШІ. Мемлекеттік басқарудың тиімділігін 
және стратегиялық жоспарлаудың сапасын 
көтеру қажет. Сайлау алдындағы бағдарламалар 
және уәделер ретімен орындалуы керек. Сонда 
азаматтардың билікке және шынайы өзгеріске 
деген сенімі артады. Реформаларды әзірлеу және 
жүзеге асыру ісінде мемлекеттік қызметшілер 
маңызды рөл атқарады. Сол себепті жұмысқа 
ынтасы бар және жоғары білікті мамандарды 
мемлекеттік қызметке тарту керек. Жеке секторда 
жүрген кәсіби және дарынды басқарушылар үшін 
жол ашық болуға тиіс. Бізге мемлекеттік қызметтің 
барынша үйлесімді үлгісіне көшу қажет. Орталыққа 
жалтақтамай, жергілікті жерде мәселені шешуге 
дағдылану керек. Мемлекеттік органдардағы 

жұмысты ұйымдастыру мәдениетін де толық 
жаңғыртқан жөн.

Далее. В прошлом году началась важная 
работа по дебюрократизации деятельности 
государственного аппарата и нормотворческого 
процесса.

Созданы необходимые условия для быстрого 
принятия качественных законов по наиболее 
значимым вопросам. Однако, надо признать, 
реальная дебюрократизация не произошла.

Правительство медлит с принятием 
важнейших решений, которые вязнут в рутине 
бюрократии и многочисленных согласований 
между ведомствами, между Правительством и 
Администрацией Президента.

Министры опасаются принимать решения, 
перекладывают ответственность на коллег или 
подчиненных. Все это недопустимо.

Критически важным фактором эффективности 
системы государственного управления выступает 
цифровизация.

Помимо развития инфраструктуры 
Электронного Правительства, нужно также 
сфокусироваться на дальнейшей цифровизации 
представительной ветви власти.

Электронный парламент и маслихаты всех 
уровней способны значительно укрепить доверие 
общества к власти.

Одним из базовых условий результативности 
проводимых реформ является наличие полных и 
достоверных данных.

Сапалы мемлекеттік қызмет көрсету үшін 
деректер қорын өзара кіріктіру және «ақылды 
технологияны» пайдалану өте маңызды. Бұл қадам 
қабылданатын шешімдердің сапасын арттырады. 
Сондай-ақ шалғайдағы ауыл тұрғындарына 
осы игіліктің бәрі қолжетімді болады. Ол үшін 
мемлекеттік қызмет, мемлекеттік статистика және 
мемлекет көрсететін қызметтер туралы заңдарға 
өзгертулер енгізу қажет.

Мемлекеттік жоспарлау жүйесін жаңғырту 
мәселесіне жеке тоқталғым келеді. Соңғы жылдары 
әлемде теңдессіз геосаяси, экономикалық және 
технологиялық өзгерістер болды. Осыған орай 
біздің кейбір стратегиялық құжатымыз өзектілігін 
жоғалтты. Сондықтан «Қазақстан – 2050» 
стратегиясын» түбегейлі қайта қарау қажет. Яғни, 
бұл құжатты қазіргі жаһандық үдерістерді ескере 
отырып, ел дамуының ұзақ мерзімге арналған 
басымдықтарын айқындайтын стратегияға 
айналдыру керек.

Жалпы, кез-келген жұмыс мұқият жоспарлануы 
керек. Сонда мемлекеттік саясат стратегиялық 
сипатқа ие болады және тұрақты жүзеге 

асырылады. Сонымен бірге еліміз кез келген сын-
қатерге төтеп бере алады.

Құрметті депутаттар, сіздер әрдайым барлық 
істің бел ортасында боласыздар. Бірақ мына 
мәселені баса айтқым келеді: ел мүддесінен 
жоғары ештеңе жоқ. Сондықтан, популизмге, 
жеке бастың мүддесін көздеуге жол бермеу керек. 
Парламент пен мәслихаттар әрдайым бірлесе 
жұмыс істеуі қажет. Сонда мемлекет саясаты 
барынша үйлесімді болады. Жергілікті биліктің 
шамасы келмейтін ауқымды мәселелерге орталық 
дер кезінде көңіл бөледі.  

Реформалардан кейін депутаттардың өкілеттігі 
біршама кеңейді. Қос палатаның жұмысына 
бірқатар өзгеріс енгізілді. Бұрын заң жобасын 
Мәжіліс мақұлдап, Сенат қабылдайтын. Енді заң 
қабылдау құзыреті Мәжіліске берілді. Мәжіліс 
басқа да артықшылыққа ие болды. Сондықтан осы 
залды Мәжіліске тұрақты түрде пайдалану үшін 
беру керек деп ойлаймын. Осылайша, жоғары 
өкілді орган шын мәнінде ықпалды Парламентке 
айналды.

Мен Премьер-министрдің кандидатурасын 
сайлауда жеңіске жеткен партия Мемлекет 
басшысына ұсынуға құқылы деп айттым. Осы ретте 
саяси жауапкершілік те сол партияға жүктеледі. 
Бұл тәсіл «күшті Президент – ықпалды Парламент 
– есеп беретін Үкімет» тұжырымдамасына 
сай келеді. Үкімет әлеуметтік-экономикалық 
реформаларды іске асыруға тиіс. Болашақта 
Үкіметтегі және аймақтардағы басшылық 
қызметтерге түрлі партия өкілдерін тартқан жөн. 
Ол үшін саяси партиялардың кадрлық резервін 
жасақтауды ұсынамын. Сондай-ақ өкілді және 
атқарушы биліктің қарым-қатынасы жаңаша 
сипатқа ие болады. Енді Үкімет шын мәнінде есеп 
беретін Үкіметке айналады.

Министрлердің өз жұмысын жетік білуі ғана 
жеткіліксіз. Олар өз ұстанымын Парламент 
алдында қорғауға қабілетті болуға тиіс. Өз 
бастамаларын қоғамға анық түсіндіруі қажет.

Қазір Үкіметтің қателігі мен кемшілігін ашық 
айтып, жөнге салып отыруға толық мүмкіндік 
бар. Осы мүмкіндікті халық мүддесі үшін дұрыс 
пайдалану керек.Парламенттің өз жұмысы 
да барынша ашық болуға тиіс. Бүгінде оның 
жиындары интернет арқылы көрсетіледі. Бұл 
жақсы үрдіске айналды. Оған журналистер де, 
қалың көпшілік те қызығушылық танытады. 
Парламентте аса маңызды мәселе талқыланса, 
жалпы отырысты мемлекеттік телеарна арқылы 
тікелей эфирде көрсету қажет деп санаймын. 
Азаматтар өздері сайлаған депутаттың қалай 
жұмыс істейтінін нақты көріп, баға бере алады. 
Парламенттегі пікірталастар, шын мәнінде, 
жалпыұлттық ауқымға ие болады.

Сонымен бірге бұл тәсіл ашық саясат жүргізудің 
жаңа стандарттарын қалыптастыруға, қоғамдық 
диалог мәдениетін дамытуға септігін тигізеді. 
Депутат болу – биік мансап емес, бұл – зор 
жауапкершілік және маңызды міндет. Сіздерді 
халық сайлады. Жұрт өздеріңізге сенім артып 
отыр. Ел сенімі – ел аманаты.

ҚАДІРЛІ ҚАУЫМ!
Бізге орасан зор жауапкершілік жүктелген. 

Бұл – өткен тарихтың және болашақтың 
алдындағы жауапкершілік. Келер ұрпақтың 
қандай мемлекетте өмір сүретіні біздің бүгінгі 
шешімдерімізге тікелей байланысты. Еліміздің 
мақсаты – айқын, бұл – Әділетті Қазақстанды 
құру. Мұның бәрі бір күнде жасалатын шаруа емес. 
Баршамыз табанды, еңбекқор, білікті, ұқыпты, 
тәртіпті болуымыз керек. Ең алдымен, отаншыл 
болуымыз қажет. Ұлттың және мемлекеттің 
мүддесі бәрінен биік тұруға тиіс. Әрине, қоғамның 
дамуы үшін пікір алуандығы қажет. Бірақ елдік 
мәселелерге келгенде бір жағадан бас, бір жеңнен 
қол шығара білген жөн.Елімізді өркендету 
үшін еңбек ету – баршамыздың азаматтық 
борышымыз. Ендеше,Отан алдындағы осы 
перзенттік парызымызға әрдайым адал 
болайық. Жұмыстарыңыз табысты болсын! 
Қазақстанымыз көркейе берсін!  

 Akorda.kz
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Гүл ЖАМАШҚЫЗЫ, Тайынша таңы

НАУРЫЗ НАҚЫШТАРЫ

Шуақты көктемнің алғашқы айы наурыз 
– халқымыз үшін мерекелі, берекелі ай. Еліміз 
көктемнің алғашқы күнінде Алғыс айту мерекесін 
тойласа, 8 наурызда әйел-аналарға сый-құрмет 
көрсетеміз. Қыстан шығып, көңілі көлдей шалқыған 
көшпелі жұрттың тұрмысында ерекше орын 
алатын ұлттық мейрам – жыл басы Наурыз да осы 
айда аталып өтіледі.

Наурызды тойлау, мерекенің көктем күнімен қатар 
келуі де бекерден бекер емес. Адам баласы жылды 
қыс және жаз деп екіге бөледі. Қазақтар қыс пен жазды 
жақсылық пен жамандықтың, зұлымдық пен ізгіліктің, 
қайырымдылық пен қатігездіктің, суық пен жылының 
күресі деп ұққан. Және де табиғаттың жаңарып, 
жасаратын шағымен қатар келген наурыз айында күн 
мен түн теңеледі. Қытымыр қыстың сақылдаған сары 
аязы өтіп, ел арқасы, жер аяғы кеңіп, жадыраған жаздың 
басы басталады. Ұлыстың Ұлы күнінде жасалатын әдет-
ғұрыптардың ұрпаққа берер тәрбиесі мен тағылымы 
мол. Күн жылынып, табиғат жаңарған сәтпен қатар 
келетін шуақты мерекені түркі тілдес халықтар ерекше 
ынтамен күтіп, жоғары көңіл-күймен тойлайды. 
Асыл дінімізбен үйлескен ұлттық мерекеміз адамзат 
баласын бауырмалдық пен татулыққа, мейірбандық 
пен достыққа үндейді. Дәл осы мейрам қарсаңында 
ұмыт болып бара жатқан дәстүрлеріміз жаңғырып, 
ұлттық тағамдарымыз кеңінен дәріптеледі.

Ал 1991 жылы бұл мейрам халықтық мереке 
ретінде мемлекеттік мәртебе алды. Содан бері ұлық 
мерекеміз республика халықтарының достығы мен 
бауырластығын нығайту жолында өзіндік ерекше 
символикалық мәнге ие болды.

Міне, осынау мерекелі де берекелі айдың құрметіне  
Петровка елді мекенінде Наурыз мейрамы ерекше 
аталып өтті.Жалпы  Петровка — Солтүстік Қазақстан 
облысы Тайынша ауданы, Чкалов ауылдық округі 
құрамындағы ауыл.Соңғы жылдары жалпы ауылдың 
жағдайы, жергілікті халықтың тұрмысы біршама 
жақсарған.Білім ошағы, пошта байланыс торабы 
және басқа да қоғамдық жұмыс орындары күнделікті 
жұмыстарын атқаруда. Петровка елді мекеніне, дәлірек 
айтар болсақ, осы төңіректегі «Агрофирма Эксимнан» 
жауапкершілігі шектеулі  серіктестігіне жаңа басшы 
келгеннен бері ауылдың жағдайында оң өзгерістер 
өте көп. «Жас келсе, іске»,- дегендей осы өңірге 
Тасмағанбетов Бауыржан Иманбайұлының келуімен 
айтарлықтай өзгерістер бар. Былтырғы ауа-райының 
қолайсыз жылында да халықтың жағдайын жасап, 
қарамағындағы жұмысшыларға барлық жағдайлар 
мүмкіндігінше жасалғанын мерекелік жиынға келген 
көпшіліктен сұрап білдік.

Наурыз мейрамын Петровка ауылының 
тұрғындары ерекше атап өтті. Ұлттар достығын 
қастерлеп, дәріптеу мақсатында әртүрлі ұлттың 
тағамдарымен ерекшеленген киіз үйлер көпшіліктің 
көңілінен шықты. Жиналған көпшілік әр отаудан дәм 
татып, ризашылықтарын білдіріп жатқанының куәсі 
болдық.Ән- жырға ұласқан берекелі де мерекелі 
Наурыз мейрамын  аудан әкімі Берік Ақылжанұлы 
Әлжанов ашты.Алғашқы болып сөз алған аудан 
басшысы жиналған көпшілікті қасиетті мереке күні: 
- Баршаңызды халқымыздың Ұлы мейрамы, Әз-
Наурызбен шын жүрегімнен құттықтаймын! Елімізді 
өркендетуге, халқымыздың әл-ауқатын жақсартуға 
бағытталған ауқымды іс-шараларды жүзеге асырудағы 
қажырлы  еңбектеріңіз әрдайым табысты болып, ойға 
алған барлық мақсат, жоспарларыңыз орындалсын.
Елімізге – береке, халқымызға – игілік, мемлекетімізге 
– молшылық,  ал әр шаңыраққа бақыт пен шаттық 
тілеймін.Еліміз өркен жайып, Наурыз баршамызға 
ынтымақ пен сәттілік алып келсін! Наурыз мейрамы 
туған жер топырағына құт - береке әкелсін.Баршаңызға 
амандық, саулық, дастархандарыңызға молшылық 
тілеймін! Ұлыстың ұлы күні – Наурыз мерекесі 
баршамызға құтты болсын, деді.Келесі сөз алған 
шаруашылық басшысы Б.И.Тасмағанбетов мырза да 
жиналған жерлестерін айтулы күнмен құттықтады. 
Мерекелік құттықтаумен қатар, көпшілік алдында 
атқарылған жұмыстарға есеп бере отырып,  алдағы 
күндерге деген жаңа жоспарларымен де бөлісті.

Наурыз мейрамының тағы бір ерекшелігі үлкеннен 
бата алу. Бұл күні берілген бата-тілек міндетті түрде 
орындалады деген халық сенімі бар. Мерекелік жиын 
барысында көпшілікке  бата берген Сейітов Орынбай 
Сейілханұлы ардагеріміздің батасы қабыл болсын! 
Жалпы Б.И.Тасмағанбетов басқарған шаруашылықтың 
басшылығымен ұйымдастырылған мерекелік іс-шара 
өз мәресіне жетті. Арнайы дайындалған Наурыз көже, 
әр ұлттың тағамдары мен ыстық шай, ән-жыр мен 
мың бұралған биші қыздардың билері, түрлі спорттық 
ойындары -  Наурыз мейрамының ажарын аша түсті.

Наурыз – ер түрік бабаларының ежелден 
қалыптасқан жаңа жыл мен жаңа күнінің бастауы. 
Атаулы мереке қанымызға жақын, жанымызға туыс, 
қазақы қалпымыз бен асқақ рухымызды қауыштыратын 
қайырлы той. Күн мен түн теңеліп, тіршілік біткен 
шаттыққа кенелетін, ұлы даланың тұс-тұсында ұлан-
асыр тойға ұласатын мейрам ықылым заманнан 
ырысымыз бен ынтымағымыздың ұйытқысы саналады.

Ендеше, босағамыздан берекемізді арттырып 
аттаған жыл әрдайым игілікті істерге баспалдақ 
бола бергей. Ұлыс оң болып, жыл жақсылығымен 
келсін! Петровка ауылының тұрғындары, Наурыз 
мейрамы құтты болсын. Жаңа жылымыз берекелі 
де мерекелі жыл болсын.

НАУРЫЗ – ХАЛҚЫМЫЗ ҮШІН  БЕРЕКЕ АЙЫ
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Қол жетімді орта – бұл біздің елде жүзеге 
асырылатын бағдарламаның атауы. Қол жетімді 
орта мүмкіндігі шектеулі адамдар өздерін жайлы 
және бәрімен тең дәрежеде сезінетін жағдайлар 
жасауды көздейді. Басқаша айтқанда, бұл қалалық 
инфрақұрылымның кез-келген мекемелері мен 
нысандарына кедергісіз қол жетімділік. Халықтың 
мобильділігі төмен топтары үшін абаттандыру 
халықтың мобильділігі төмен топтары барлық басқа 
адамдармен тең мүмкіндіктерді сезінуі үшін өте 
маңызды. Олар үшін қол жетімді орта жағдайларын 
ұйымдастыру – оларға қамқорлық жасау және 
олардың өмірін әлдеқайда ыңғайлы ету.

Халықтың мобильділігі төмен топтары-бұл өз 
бетінше қозғалу, ақпарат пен қызметтерді алу, 
кеңістікте бағдарлау кезінде қиындықтарға тап 
болатын адамдар. Бұл адамдарға жай кедергілер 
де кедергі келтіреді, яғни басқа адамдар күнделікті 
өмірде назар аудармайтын соқпақ жолдар мен 
олардың жиектерін  айтпағанда, баспалдақтардың 
қарапайым сатылары олар үшін жеңе алмайтын 
кедергі болып табылады. Сондықтан қол жетімді 
орта мәселесіне байыпты назар аудару өте маңызды.

Мүгедектігі бар адамдардан басқа халықтың 
мобильділігі төмен топтарына мыналар жатады:

• егде жастағы адамдар (60 жастан асқан);
• уақытша еңбекке жарамсыз;
• жүкті әйелдер;
• балалар арбалары бар адамдар;
• мектеп жасына дейінгі балалар;
Халықтың аз қозғалатын топтары үшін 

қолжетімді орта – олардың кедергісіз қозғалуы 
және қажетті қызметтерді алуы үшін бейімделген 
жағдайлар: пандустар, көтергіштер, сондай-ақ 
арнайы жабдықталған баспалдақтар мен тұтқалар. 
Бұл мобильділігі төмен санаттағы адамдар өздерінің 
қозғалысын сенімді түрде жоспарлай алатын 
жағдайлар, олар бір жерде кедергілерге немесе 
қауіпті қозғалыс жағдайларына тап болатынына 
күмән жоқ. Олар басқа адамдардың көмегін талап 
етпестен, әр түрлі мекемелердің қызметтерін 
барлығымен бірдей және шектеусіз пайдалана 
алады.

Қазақстан Республикасында мүгедектігі 
бар адамдар Қазақстан Республикасының 
Конституциясында, Қазақстан Республикасының 
басқа да заңнамалық актілерінде бекітілген 
әлеуметтік-экономикалық және жеке құқықтары 
мен бостандықтарының толықтығына ие, оның 
ішінде: әлеуметтік инфрақұрылым объектілеріне қол 
жеткізуді қамтамасыз етуге құқықтары бар.

Лауазымды адамдардың, сондай-ақ кәсіпкерлік 
қызметті жүзеге асыратын жеке және заңды 
тұлғалардың әлеуметтік және көлік инфрақұрылымы 
объектілеріне кедергісіз қол жеткізуі үшін мүгедектігі 
бар адамдардың жағдайларын қамтамасыз етпеуі 
Қазақстан Республикасының Әкімшілік құқық 
бұзушылық туралы Кодексіне сәйкес әкімшілік 
жауаптылыққа тартуға әкеп соғады.

2023 жылға 20 нысанға әлеуметтік және көліктік 
инфрақұрылым объектілерін бейімдеу жоспары 
бекітілді, оның ішінде Мүмкіндіктері шектеулі 
адамдар үшін 100% кедергісіз қолжетімділікті 
қамтамасыз ету жөніндегі жол картасына сәйкес 
ереже талаптарының бұзушылықтарын жоюға және 
қол жетімділік элементтерін пысықтауға жататын 10 
нысан.

Қағидалар талаптарының бұзылуын жоюға және 
мүмкіндігі шектеулі адамдар үшін 100% кедергісіз 
қолжетімділікті қамтамасыз ету жөніндегі Жол 
картасына сәйкес қолжетімділік элементтерін 
пысықтауға жататын 10 нысан ішінара қолжетімді, 
20 нысан

Ауданда қол жетімділікті құру бойынша 
орындалған жұмыстардың сапасы мен объектілердің 
қолжетімділігін бағалау бойынша мониторингтік 
топтың құрамы бекітілді.Осылайша, 2023 жылғы 
13 наурыздағы жағдай бойынша ауданда ерекше 
қажеттіліктері бар адамдар үшін «Қолжетімділіктің 
интерактивті картасына» енгізілген 208 нысан 
бар, оның ішінде қолжетімді - 18 нысан, ішінара 
қолжетімді - 190 нысан бар.

Ольга ДУЖНИК, 
Жұмыспен қамту және

әлеуметтік бағдарламалар бөлімінің бас маманы.
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Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев халыққа 
арнаған Жолдауында Үкімет алдына экологияны 
жақсарту, жаңартылатын энергия көздерін 
пайдалануды кеңейту, қоршаған ортаны сақтау ісін 
дәріптеу талаптарын қойып, “Бірге – таза Қазақстан” 
жобасының мәнін ашып көрсетті. 

Парламентке Экологиялық кодекстің жаңа 
редакциясын талқылап, қабылдау жүктелді. Жолдауда 
экология, ауа тазалығы жайына ерекше көңіл бөлініп, 
осыған орай мейлінше ластанған 10 қаланы ортамерзімді 
кезеңде газға немесе баламалы қуат көздеріне көшіруге, 
жаңа технологиялар мен цифрландыру есебінен су 
ресурсы тапшылығын жоюға айрықша маңыз берілді. 
“Жасыл экономиканы” дамыту, қоршаған ортаны 
қорғау еліміздің жаңа экономикалық бағдарының жеті 
қағидатының біріне жатқызылды.    Президент былтыр 
Астанада өткен Азиядағы өзара ықпалдастық және 
сенім шаралары жөніндегі кеңестің саммитінде 2024 
жылы экология мәселелері бойынша конференция 
өткізуді ұсынды. Саммитте сөйлеген сөзінде: “Климаттың 
өзгеруі уақыт өткен сайын болжап білуі қиын әрі 
зардабы ауыр табиғат апаттарына алып келеді. 2021 
жылы Азияда мұндай жағдайлардан 57 млн. адам 
зардап шекті. 2050 жылға қарай Азия экономикасына 
осындай табиғи катаклизмдерден келетін ықтимал залал 
жалпы ішкі өнімнің 26 пайызына дейін жетуі мүмкін. 
Таяуда Пәкістандағы жойқын су тасқыны орасан зор 
гуманитарлық апатқа ұшыратты. Климаттық дағдарыс 
әскери қақтығыстарға алып келіп, алапат әрі басқаруға 
келмейтін миграциялық нөпірдің катализаторына 
айналуы ықтимал”, – деді Мемлекет басшысы.

Әр қазақстандық азамат атақты диқан Ыбырай 
Жақаевтың: “Біз табиғаттың өзін қайта түлететін 
ұрпақпыз. Жер, су, ауа – адам баласының ұрпағынан-
ұрпағына мұра болып келе жатқан мол қазына. 
Олай болса, әр ағашты, әрбір бұтақты, жалғыз дәнді 
де ыждағаттылықпен сақтау, қамқор болу – басты 
міндеттің бірі”, – деген сөзін көкейге түйе отырып, 
қоршаған ортаны көздің қарашығындай күтіп-ұстауды 
берік ұстанымы мен абзал борышына айналдырса деген 
игі тілегіміз бар. Сарапшылардың айтуынша, Қазақстан 
бойынша қалдықтарды өңдеу үлесі әлі де төмен – 15-
18 пайыз ғана. Еуропа елдерінде бұл көрсеткіш екі есе 
көп. “Жасыл экономика” тұжырымдамасына сәйкес, 
бұл мөлшерді 2030 жылға таман 40 пайызға жеткізу 
міндеті тұр.

Республиканың басқа өңірлерімен салыстырғанда, 
біздің облыс аумағындағы экологиялық ахуал 
тұрақты. Солай екен деп жайбарақаттыққа салынуға 
болмайды. Экологиялық мәселелерді кешенді түрде 
шешудің жол картасы бекітіліп, 7 бағыт бойынша 17 
іс-шара қарастырылған. Олар – атмосфера шығатын 
ластаушы заттардың эмиссияларын қысқарту, жасыл 
белдеуді дамыту, көгалдандыру және абаттандыру, 
қалдықтарды басқару, су ресурстарын реттеу, 
радиактивті ластануларды азайту, жер қойнауын 
тиімді пайдалану, қоршаған ортаның жай-күйін 
бақылау. Бүгінде сарқынды су жинағыш тоғанның 
күкіртсутегімен ластануын болдырмау үшін жасыл 
микробалдыр – хлорелланың көмегімен биологиялық 
оңалту технологиясы қолданылуда. “Қызылжар су” ЖШС-
ның қаражаты есебінен жүзеге асырылатын жобаның 
жалпы құны – 124,6 млн. теңге. 2021 жылы 4 млн. литр 
алғашқы микробалдыр концентраты жіберілді. Тұрақты 
мониторинг жүргізу барысында су сапасының жақсарғаны 
байқалды. Декарбонизация, яғни көмірқышқыл газының 
шығарылуын азайту қоршаған ортаға зиянды әсерді 
едәуір төмендетуге мүмкіндік береді. Жеке және заңды 
тұлғалар, сондай-ақ қоршаған ортаны қорғау саласында 
мемлекеттік реттеуді және табиғи ресурстарды пайдалану 
саласында мемлекеттік басқаруды жүзеге асыратын 
мемлекеттік органдар    Экологиялық кодексте реттелетін 
қатынастардың қатысушылары болып табылатындықтан, 
қоршаған ортаны ластаудың және оған кез келген басқа 
да залал келтіруді болдырмау жөнінде алдын алу, 
залалды өтеу, жауаптылықтан бұлтартпау, қауіпсіздікті 
қамтамасыз ету, экологиялық таза және ресурс үнемдеуші 
технологияларды қолдану, өндіріс және тұтыну 
қалдықтарын қайталама ресурстар ретінде пайдалану 
басымдығы қағидаттарын бұлжытпай орындауға 
міндетті. Экологиялық тепе-теңдікті орнықтыру, бұзбау 
өнеркәсіптегі техникалық және технологиялық озық 
жүйеге де көп байланысты. Қоршаған ортаға лас заттарды 
таратудың негізгі көзі – энергетика нысандары, өнеркәсіп 
орындары, автокөліктер. Облыс орталығында орналасқан 
“СевКазЭнерго” ЖШС-ның еншілес компаниялары 
арқылы сыртқа барлық зиянды заттардың 48 пайыздайы 
шығарылады. Табиғатқа зиян келтірілген жағдайда 

табиғат пайдаланушы оны бастапқы қалпына келтіруге 
міндетті. Озық технологияларды енгізген кәсіпорындар 
эмиссиялық төлемнен босатылады.

Экология саласында өндіріс және тұтыну 
қалдықтарын басқаруда дамыған елдер инновациялық 
жобаларға әлдеқашан көшіп кетсе, Қазақстанда ол 
әлі басты проблема саналады. Түйткілді жайттарды 
барынша азайту мақсатында  9 ауданда тұрмыстық 
қалдықтар полигондарын салу көзделген. Қолданыстағы 
полигондарды экологиялық заңнаманың талаптарына 
сәйкес ресімдеу мүмкін болмай отыр. Осыған байланысты 
аудан орталықтары мен ірі елді мекендер үшін 8 
полигон құрылысының жобалық-сметалық құжаттары 
әзірленді. Жобаларды іске асыру құны – шамамен 8 
млрд. теңге. Полигон мәселесі облыс орталығына жақын 
орналасқан Қызылжар ауданы тұрғындарының да 
алаңдаушылығын туғызып отыр. Қазіргі уақытта аудан 
әкімдігі жер учаскесін бөліп, қалдықтарды заманауи 
сұрыптау және кәдеге жарату технологиясы бойынша 
мәселені шешуді қарастыруда. Жол картасы негізінде 
қалдықты бөлек жинау қолға алынды. Петропавл 
қаласында 1124 контейнер, макулатураға арналған 800 
экобокс орнатылған. Қайталама шикізат қабылдайтын 
8, электрондық және электр жабдықтарын жинауға 
арналған 1 мобильді пункт жұмыс істейді.2022 жылы 
өндірушілердің субсидиялау бойынша міндеттемелерінің 
орындалмауына байланысты (“РимКазАгро” ЖШС) 
контейнерлердің 70, экобокстардың 50 пайызы 
алынып тасталды, шикізат қабылдайтын бір пункт (“LS 
Petropavlovsk” ЖШС) жабылды. 

Ақжар және Ғабит Мүсірепов атындағы аудандарда 
2 кәсіпкер өз қызметін тоқтатуға мәжбүр болды. 
Экология және табиғи ресурстар министрлігі деңгейінде 
қалдықтарды басқару саласындағы кәсіпорындарды 
қолдау үшін биыл заңнамаға түзетулер енгізу жөніндегі 
барлық қажетті іс-шаралар аяқталғаннан кейін 
шығындарды өтеу тетігі қайта қарастырылмақ. 324 
контейнер және 400 экобокс қойылып, қайта өңделетін 
шикізатты қабылдауды 7 пункт жүзеге асырады. 6 
ауданда қайталама шикізат жиналады. Аумақты дамыту 
бағдарламасына орай жыл аяғына дейін қоқысты қайта 
өңдеу және кәдеге жарату үлесі 23,5 пайызды құрауы 
тиіс. Былтыр бұл көрсеткіш 18,3 пайыз болған. Қажетті 
инфрақұрылымды тиісті түрде дамыта отырып және 
кәсіпкерлік субъектілерін кеңінен тарту арқылы барлық 
мүмкіндіктерді қарастыратын боламыз. Өкінішке қарай, 
қатты қалдықтарды рұқсат етілмеген орындарға үйіп-төгу 
әлі тыйылмай келеді. Ғарыштық мониторинг құралдары 
арқылы 232 рұқсатсыз орналастыру орны анықталды, 
атап айтатын болсақ, Петропавл қаласында – 6, Айыртау 
ауданында –19, Аққайың ауданында – 28, Есіл ауданында 
– 3, Мағжан Жұмабаев ауданында – 4, Қызылжар 
ауданында – 97, Мамлют ауданында – 26, Тайынша 
ауданында – 49. Бұлардың 97 пайызы жойылды. Тұрғын 
үй-коммуналдық шаруашылығы саласындағы кәріз 
желілерін салу, жаңғырту жөніндегі іс-шаралардың 
ауқымы кең. Новоишимка ауылында кәріз желілері 
мен тазарту нысандарының құрылысы жүргізілді. Жоба 
құны – 3,179 млрд. теңге. Биыл инженерлік желілерді 
іске қосуреттеу жұмыстарына қосымша 225 млн.теңге 
қарастырылды. Бекітілген кестеге сәйкес, кәріз-тазарту 
құрылыстарын салу жобаларын іске асырудың жол 
карталары әзірленген. Булаево, Мамлютка, Тайынша 
қалаларында кәріздік-тазарту қондырғылары салынады. 
Оның технологиялық схемаларын жаңғыртуды аяқтау 
үшін арнайы тапсырма қабылданып, техникалық 
тексерулер жүргізіледі. Және де бекітілген кестеге сәйкес 
жаңғырту жөніндегі барлық жобалар республикалық 
бюджеттен берілетін трансферттер есебінен іске 
асырылады. Облыстың су объектілерінің ластануын, 
бітелуін және сарқылуын болдырмау мақсатында су 
қорғау аймақтары мен белдеулері белгіленген. Жембарақ 
және Мұқыр өзендеріне су қорғау аймақтары мен 
белдеулер орнатылды. Шудасай өзенінің учаскесінде, 
Аралтөбе және Қамысақты өзендерінде су қорғау 
аймақтары мен белдеулерінің жобалары әзірленді. Биыл 
Шарық өзенінің су қорғау аймақтары мен белдеулерінің 
жобасы рәсімделеді. Барлығы 81 су объектісінде су 
қорғау аймақтары мен белдеулері бар. 

Атмосфераға ластаушы заттардың эмиссияларын 
қысқарту, жасыл белдеуді дамыту, су ресурстарын 
реттеу, қоршаған ортаның жай-күйіне тиісті 
мониторинг жүргізу жөніндегі жол картасында 
белгіленген іс-шаралар жоспарлы түрде іске 
асырылатын болады.

Бейбіт ИСМАНОВ,
облыстық табиғи ресурстар және     табиғат 

пайдалануды реттеу басқармасының басшысы.

Ақтанов Нұрлыжан Жақсылықұлы - Тайынша 
ауданының ПБ бастығы полиция полковнигі - 
дүйсенбі-жұма 10.00 сағаттан 13.00 сағатқа дейін, 
14.30 сағаттан 18.00 сағатқа, сенбі 10.00 сағаттан 
16.00 сағатқа дейін. 

Аманбаев Арғын Қошқарбайұлы - Тайынша 
ауданының ПБ бастығының бірінші орынбасары 
полиция майоры - дүйсенбі-жұма 10.00 сағаттан                
13.00 сағатқа дейін, 14.30 сағаттан 18.00 сағатқа, 
сенбі 10.00 сағаттан  16.00 сағатқа дейін. 

Қасенов Қазбек Амантайұлы - Тайынша 
ауданының ПБ бастығының жедел жұмыс жөніндегі 
орынбасары полиция подполковнигі - дүйсенбі-
жұма 10.00 сағаттан 13.00 сағатқа дейін, 14.30 
сағаттан 18.00 сағатқа, сенбі 10.00 сағаттан 16.00 
сағатқа дейін. 

Қасенов Қайрат Серікбайұлы - Тайынша 
ауданының ПБ бастығының тергеу жөніндегі 
орынбасары полиция подполковнигі - дүйсенбі-
жұма 10.00 сағаттан 13.00 сағатқа дейін, 14.30 
сағаттан 18.00 сағатқа, сенбі  10.00 сағаттан 16.00 
сағатқа дейін. 

Нұрахметов Марат Әмірханұлы - Тайынша 
ауданының ПБ бастығының кадр саясаты жөніндегі 
орынбасары полиция подполковнигі - дүйсенбі-
жұма 10.00 сағаттан 13.00 сағатқа дейін, 14.30 
сағаттан 18.00 сағатқа, сенбі 10.00 сағаттан 16.00 
сағатқа дейін. 

ПБ   бастығына  қабылдау жүргізіледі 
тел: 22-8-75.

ТАЙЫНША АУДАНЫНЫҢ ПОЛИЦИЯ 
БӨЛІМІНІҢ   БАСШЫЛЫҒЫМЕН 

2023 ЖЫЛҒЫ 2 ТОҚСАНҒА 
АЗАМАТТАРДЫ ҚАБЫЛДАУ КЕСТЕСІ  

ОБЛЫСТЫҚ ЖАРЫСҚА 
ІРІКТЕУ ӨТТІ

24-26 наурыз аралығында Тайынша ауданында 
«Ақ бидай - 2023» жазғы спорттық мерекесі аясында 
қыздар арасында баскетболдан облыстық жарысқа 
іріктеу өтті. Оған Тайынша, Қызылжар, Айыртау және 
М.Жұмабаев ауданынан келген командалар қатысты. 
Өткен аймақтық жарыстардың қорытындысы 
бойынша аудандық құрама команда биыл жазда 
Аққайың ауданының орталығы Смирново ауылында 
өтетін «Ақ бидай - 2023» ойындарының финалына 
жолдама алды. Құттықтаймыз! 

Адамгершілік, рухани қасиеттерді оқушылардың 
бойына сіңіру, отансүйгіштік сезімдерін шыңдау, 
кітап оқу арқылы оқушылардың поэзияға деген 
сүйіспеншілігін арттыру, шығармашыл оқушыларды 
поэзия шыңына жетелеу, жергілікті ақындардың 
шығармаларын насихаттау мақсатында Чкалов 
ауылдық кітапханасында Наурыз мейрамы 
қарсаңында «Рухани жаңғыру» бағдарламасы 
бойынша желілік кестеге сәйкес «Таланттың қайнар 
бұлағы – туған жер» атты тақырыпта жергілікті 
ақындармен кездесу кеші өтті.

Наурыз мейрамы қарсаңында өткен поэзия 
кешіне  жергілікті ақындар Л.П.Галицкая, 
И.А.Красницкая, В.К.Куровский, Е.Б.Котвицкая, 
Р.Г.Фазылова, Ш.Ш. Қалиақпарова шақырылды.

Кездесуге жиналғандар өз өмірбаяндарын, 
шығармашылығын, өлеңдерінің туу тарихы мен 
алғаш қолдарына қалам-дәптер алуына не түрткі 
болғаны туралы айтып берді. Ақындар өз өлеңдерін 
оқып, оқырмандардың қойған сұрақтарына жауап 
берді. Кітапхана оқырмандары өздерімен бірге, 
бір ауылда өмір сүріп, өлең жазатын авторлардың 
орындауындағы сүйікті өлеңдерін зор ықыласпен 
тыңдады. Кеш барысында табиғат, махаббат, туған 
жер туралы өлеңдер шырқалды. 

Кездесуге келгендер жергілікті ақындардың 
өрнекті жырларына сусындап, поэзия құдіретінің 
қыр-сырына қанықты. Кітапханашылар ақындарға 
бағындырар толағай табыстар мен әлі де болса 
шығармашылықтың биік шыңына жетуіне 
тілектестік білдірді. Осындай кездесулердің 
жастарға берер тәрбиесі зор екенін, өсіп келе жатқан 
әлі біздің талай таланттарымыздың шығатынына, 
таңдай қақтыратынына кәміл сенімдіміз.

Б.БАЙГУЛБАЕВА,
Чкалов ауылдық кітапханасының 

кітапханашысы.

ЖЕРГІЛІКТІ АҚЫНДАРМЕН 
КЕЗДЕСУ КЕШІ ӨТТІ

ТАҢДАУЫМЫЗ — 
ТАЗА  ҚАЗАҚСТАН


